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Szijjártó Péter: Magyarországnak új kapcsolatokra, új utánpótlási útvonalakra 

van szüksége 
2023. szeptember 17. – MTI, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, origo.hu, magyarszo.rs, 

Index.hu, Telex.hu 

Az ukrajnai háború miatt a régi ellátási útvonalak elakadtak, megsemmisültek. Ezért 

Magyarországnak új kapcsolatokra, új utánpótlási útvonalakra van szüksége, és a türk államok 

hidat képezhetnek Kelet és Nyugat között - mondta a külgazdasági és külügyminiszter a 

Bloomberg hírügynökségnek Isztambulban adott, a Facebook-oldalára vasárnap feltett 

videóinterjúban. Szijjártó Péter példaként említette, hogy Magyarország új gázszerződést írt 

alá Törökországgal, a jövő év elején 275 millió köbméter gázt vásárol az országtól. Tehát nem 

Törökország közvetítésével, hanem magától Törökországtól vásárol, ez az első alkalom. Beszélt 

arról is: a világ egyik legnagyobb török infrastruktúra-építő vállalata stratégiai együttműködést 

alakít majd ki a legnagyobb magyar vasútépítő céggel. Összefognak, és együtt indulnak 

pályázatokon Európa harmadik piacain. Megemlítette, hogy a Turkish Airlines nagyon fontos 

szereplője a magyar polgári légiközlekedési piacnak. Remélik - mondta -, hogy a Turkish 

Airlines a jövőben még jobban odafigyel Magyarországra, több járattal, még nagyobb jelenléttel 

a magyar repülőtereken. Arra a kérdésre, hogyan viszonyul az Európai Unió azokhoz a 

lépésekhez, amelyeket Magyarország a türk államokkal és különösen Törökországgal 

kapcsolatban tesz, Szijjártó Péter képmutatónak nevezte az EU magatartását. Mindazok a 

kormányok, amelyek a nemzetközi liberális mainstream ellen fordulnak, "igazságtalan, 

alaptalan és elfogult" támadások célpontjai - jelentette ki. 

 

Potápi Árpád János: kiegészül a Határtalanul program idei nyerteseinek sora, 

minden érvényesen pályázó utazhat 
2023. szeptember 15. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Magyar Nemzet, Demokrata, ma7.sk, 

Krónika, PannonRTV, maszol.ro, felvidek.ma 

A nemzeti összetartozás és a magyar-magyar kapcsolatok erősítését szolgáló Határtalanul 

program céljaira és kiemelt jelentőségére tekintettel bővítik a program idei nyerteseinek körét 

- jelentette be a Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős államtitkára pénteken 

Budapesten. Potápi Árpád János - a Miniszterelnökség nemzetpolitikai államtitkársága által az 

MTI-hez pénteken eljuttatott közlemény szerint - azt mondta: az idei tanévben valamennyi 

iskolai csoport, amely érvényes pályázatot nyújtott be, részt vehet a programban, és 

megvalósíthatja tervezett külhoni kirándulásait. Az államtitkár emlékeztetett: a 2011-ben 

indított Határtalanul program célja, hogy a magyar közoktatásban tanuló minden diák 

tanulmányai során legalább egyszer eljusson egy-egy határon túli területre a magyar kormány 

támogatásával. A program indulása óta már több mint félmillió magyarországi iskolás kapott 
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lehetőséget erre. A programban idén 1500 érvényes pályázat érkezett, amelyek közül első 

körben 997 pályázat részesült támogatásban - ismertette az államtitkár. 

 

Potápi Árpád: egységes nemzetpolitika működik 
2023. szeptember 15. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Magyar Nemzet, Demokrata, origo.hu 

2010 óta jól átgondolt, rendszerszintű, egységes nemzetpolitika működik Magyarországon, 

amely a kormány feladatrendszerében az elsők között szerepel - mondta a nemzetpolitikáért 

felelős államtitkár pénteken Budapesten a Kilencedik Magyarország Barátai Konferencián. 

Előadásában Potápi Árpád János kiemelte: az államtitkárságon, illetve a Bethlen Gábor Alapon 

keresztül az elmúlt években százmilliárd forint nagyságrendű támogatáspolitika irányult a 

határon túl, illetve a diaszpórában élő magyarság felé, és 2010 óta 34 ezer külhoni támogatás 

realizálódott. Az államtitkár megfogalmazása szerint a Magyarország Barátai Konferencia 

olyan fórum, amely hozzájárul ahhoz, hogy a magyar nemzet aktuális dolgairól lehessen 

beszélni. Hozzáfűzte: a külhoni magyar szervezetek első kézből szerezhetnek információt a 

kormány tevékenységéről, és azt ez alapján tudják megértetni, elmagyarázni abban az 

országban, ahol élnek. "Amikor a magyar kormányt támadják, önökre is számítunk abban, 

hogy védjenek meg bennünket. Önök Magyarország nagykövetei, mert önökön keresztül ismeri 

meg a többségi nemzet a magyarokat" - jegyezte meg Potápi Árpád János. Kitért arra, hogy a 

Magyarország Barátai Alapítvány 2011-ben azzal a céllal jött létre, hogy erősítse a kapcsolatot 

az anyaországban és a diaszpórában élő magyarok között. 

 

Potápi Árpád János: a nemzetpolitika elképzelhetetlen gyerekek és fiatalok 

nélkül 
2023. szeptember 16. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, origo.hu, szekelyhon,ro, 

Karpatinfo.net, maszol.ro, ma7.sk, Krónika 

A nemzetpolitika elképzelhetetlen gyerekek és fiatalok nélkül, ezért a magyar kormány azon 

dolgozik, hogy javítson a demográfiai mutatókon - jelentette ki a Miniszterelnökség 

nemzetpolitikáért felelős államtitkára szombaton az erdélyi Maroshévízen. Potápi Árpád János 

a 16. Dr. Urmánczy Nándor Emléknapon vett részt a Hargita megyei kisvárosban, ahol 

Urmánczy Nándor Díjjal tüntették ki. Köszönőbeszédében hangsúlyozta: a magyar kormány, a 

nemzetpolitikai államtitkárság a szülőföldön maradottakért dolgozik, és az elmúlt 12 év 

munkája révén sokat javított a demográfiai mutatókon. "Itt, Erdélyben is értünk el sikereket, 

de az átütő sikert még nem értük el, így nem dőlhetünk hátra" - fogalmazott a nemzetpolitikai 

államtitkár. Hangsúlyozta: azokért dolgoznak, "akik a maradást választották", hogy ők minél 

többen legyenek. Emlékeztetett, hogy a budapesti demográfiai csúcson is ezeket a kérdéseket 

boncolgatták, és nem jelent vigaszt, hogy a demográfiai helyzet az egész nyugati világban 

problémás. Afrikában eközben sok gyerek születik, ami száz évvel ezelőtt a székely családokra 

is jellemző volt - mutatott rá. 
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„Kemény vár”, egységes oktatási tér alakult ki Szamosújváron a 
szórványkollégium új épületszárnyával  
2023. szeptember 17. – MTI, Krónika, maszol.ro, ma7.sk  

A magyar kormány kiemelten támogatja a szórványközösségeket, hogy meg lehessen tartani 

gyermekeinket a magyar nyelvnek, kultúrának, és majd családot vállalva ők is ugyanígy 

járjanak el – mondta a Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős államtitkára vasárnap a 

Kolozs megyei Szamosújváron, a Mezőségi Téka Szórványkollégium új épületszárnyának 

átadásán. A Téka Alapítvány elnöke szerint az újabb beruházással „kemény vár”, egységes 

oktatási tér alakult ki, az iskola a kollégiummal vált teljessé. Potápi Árpád János államtitkár a 

szórványkollégium új épületszárnyának átadásán elhangzott ünnepi beszédében a bukovinai 

székelyek között szolgáló, szamosújvári születésű Németh Kálmán ferences rendi szerzetest 

idézte, aki azt mondta: a legnagyobb kitüntetés és a legnagyobb kegyelem, ha valaki önzetlenül 

dolgozhat. Az ünnepségen az alapítvány munkájának anyagi és szellemi támogatásáért átadták 

a Téka Díjat Potápi Árpád Jánosnak és Brendus Rékának, a nemzetpolitikai államtitkárság 

főosztályvezetőjének. A díjat a 2020-ban kitüntetett Novák Ferenc koreográfus is most vette 

át. 

 

Magyar Levente: a kárpátaljai magyarság jogainak rendezéséről tárgyal a 

Magyar-Ukrán tárcaközi munkacsoport 
2023. szeptember 15. – MTI, hirado.hu, origo.hu, Index.hu, 24.hu,  

A kárpátaljai magyarság jogainak rendezéséről és az ukrajnai menekültekről tárgyalnak a felek 

a Magyar-Ukrán Tárcaközi Oktatási Munkacsoport Budapesten tartott negyedik ülésén - 

közölte Magyar Levente pénteken az MTI-vel. A Külgazdasági és Külügyminisztérium 

parlamenti államtitkára optimista, elmondása szerint megállapodás születhet egy útitervről, 

amivel a vitás kérdéseket rendezhetik. A tanácskozás napirendjének legfontosabb témája a 

kárpátaljai magyarok jogaihoz kapcsolódó ügyek rendezése - emelte ki Magyar Levente. 

Hozzátette: az ukrán állam az elmúlt években számos olyan intézkedést vezetett be, amely 

korlátozza a kárpátaljai magyarság anyanyelven való tanulásának a jogát. Ezt a témát 

Magyarország évek óta napirenden tartja, "ez annyira fontos nekünk, hogy Ukrajna EU-hoz és 

NATO-hoz való csatlakozását, közeledését is blokkoltuk" - emlékeztetett Magyar Levente. Most 

is elmondták az ukrán félnek, hogy ebben nem lesz változás, ha nem történik érdemi 

elmozdulás ezen jogok visszaállítása terén - közölte, hozzátéve: az, hogy ez miként valósulhat 

meg, erről szólnak a technikai egyeztetések. 

 

Szili Katalin: közös feladatunk identitásunk megőrzése és továbbadása 
2023. szeptember 15. – MTI, hirado.hu, Demokrata, Magyar Hírlap,  

Az elmúlt évtized válságai is rámutattak identitásunk megőrzésének, továbbadásának 

fontosságára - hangoztatta a határon túli autonómiaügyekért felelős miniszterelnöki 

főtanácsadó pénteken a baranyai Nagytótfalun. Szili Katalin a 10. Drávaszögi Magyarok 

Fesztiváljának nyitóünnepségén, a helyi református templomban méltatta a rendezvényt 

szervező Fontos Vagy Nekünk Egyesületet, amely az elmúlt tíz évben sokat tett a helyi 
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drávaszögiek identitásának megőrzéséért. Közölte: az egyesület már nevében is egybecseng az 

alaptörvénynek azzal a passzusával, amely szerint "felelősséget viselünk a határon kívül élő 

magyarságért" és amely "elismeri, hogy az itt élő nemzetiségek államalkotó tényezők". 

"Drávaszög művészete, hagyománya nemcsak az országot, de azt a nemzetet is gazdagítja, 

amelynek identitása, önazonossága közös nyelvből, hagyományokból és kultúrából fakad" - 

mondta. 

 

Szili Katalin: minden magyar számít 
2023. szeptember 16. – MTI, hirado.hu, Vasarnap.hu, origo.hu, Karpatinfo.net, Demokrata, 

Szeged.ma, ma7.sk, Kárpátalja.ma 

Minden magyar számít - mondta a kormány számára legfontosabb alapelvként Szili Katalin 

miniszterelnöki főtanácsadó szombaton Nyíregyházán, a Kárpát-medencei Magyarság 

Evangelizációjáért Alapítvány konferenciáján tartott előadásában. Kifejtette: "ebben benne 

van az is, hogy mi számítunk mindenkire, aki a világban bárhol él, ugyanakkor a világban 

bárhol él magyar, ők is számíthatnak ránk". Nemcsak közösségben, hanem egyénenként is, 

hiszen a kormány nemcsak erkölcsi, hanem anyagi támogatással is segíti a magyar 

közösségeket, fiatalokat a nyelv, a kultúra és a magyar hagyományok elsajátításában - mondta.  

Szili Katalin hozzátette, "ez adja az identitásunkat, azt az önazonosságot, amely alapján azt 

mondjuk, hogy magyarok vagyunk, hiszen gondolkodásunkban, nyelvünkben, kultúránkban ez 

az, ami összeköt bennünket". A miniszterelnöki főtanácsadó hangsúlyozta, a kormány számára 

kiemelten fontos a szülőföldön élés és boldogulás biztosítása is. Az alaptörvényt idézve 

kiemelte, Magyarország felelősséget visel a határon kívül élő magyarságért, hogy megőrizze "a 

részekre szakadt nemzetünk szellemi és lelki egységét, önazonosságunk védelme az állam 

alapvető kötelessége". 

 

Varga-Bajusz Veronika: az egyetemek legyenek a térség aktív szereplői is 
2023. szeptember 15. – MTI, Magyar Hírlap, Magyar Nemzet, szekelyhon.ro 

Az egyetemek, felsőoktatási intézmények fontos küldetése, hogy ne csupán tudásközpontok 

legyenek, hanem aktív szereplői, alakítói is a térség gazdasági, társadalmi és kulturális életének 

- jelentette ki a Kulturális és Innovációs Minisztérium felsőoktatásért felelős helyettes 

államtitkára pénteken Székelyudvarhelyen. Varga-Bajusz Veronika a Székelyudvarhelyi 

Egyetemi Központ (SZÉK) tanévnyitóján vett részt, melyen a székelyföldi felsőoktatási 

intézmény 25 éves fennállását ünnepelték. Beszédében Márton Áron erdélyi római katolikus 

püspök jelmondatát idézte: "Nem futamodom meg a munkától". Emlékeztetett: Márton Áron 

a magyar nemzet talán legnehezebb évtizedeiben mentette a lelkeket, őrizte a magyarság, 

székelység hitét, erősítette a reábízottakat. Így jogosan merül fel a kérdés, hogyan lehet a 

példáját, örökségét megtartani, tovább virágoztatni - mondta. Hangsúlyozta: úgy lehet erős a 

Kárpát-medencei magyarság, ha az erős gyökerekből táplálkozó nemzeti kultúra tehetséggel, 

tudással egészül ki. Mint mondta, "a jó fa jó gyümölcsöt terem", de ahhoz, hogy a közösség erős 

legyen, sok gyümölcsfa szükséges, melyet nevelni, gondozni kell.  
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Újabb strasbourgi beszámoló a romániai magyarság jogfosztásáról és a 

hatóságok közönyéről  
2023. szeptember 15. – Krónika 

Az Európai Parlamentben működő frakcióközi Kisebbségi Intergroup őszi első ülésén, 

Strasbourgban az erdélyi Mikó Imre Jogvédelmi Szolgálat képviselőit hallgatta meg a 

kisebbségi jogok helyzetéről Romániában. Az erdélyi intézmény igazgatója, Benkő Erika 

előadásából kiderült, közös uniós standardok nélkül a kisebbségvédelem nem működhet 

következetesen. Vincze Loránt és Winkler Gyula RMDSZ-es EP-képviselők meghívására az 

RMDSZ által létrehozott Mikó Imre Jogvédelmi Szolgálat igazgatója, Benkő Erika számolt be 

a jogvédelmi szolgálat munkájáról, eredményeiről és a kisebbségvédelem területén előttük álló 

kihívásokról. „Romániában a kisebbségi jogok terén nem az egyéni jogok milyenségével van a 

legnagyobb gond, hanem azok alkalmazásával és betartatásával. Amikor magyarellenes 

cselekedetekről van szó, akkor a hatóságok nem tesznek semmit, ezért van szükség nemcsak 

ezen esetek jelzésére, követésére, hiszen ezt tesszük most a Parlamentben is, hanem adott 

esetben az ügyek jogi útra terelésére is” – mondta el Vincze Loránt, az Intergroup társelnöke 

az ülésen. 

 

Aggódnak a székelyföldi pedagógusok: a digitális javítás hátrányosan érinti a 

román nyelvvel amúgy is küzdő magyar érettségizőket 
2023. szeptember 15. – maszol.ro 

Senki nem vonja késégbe a digitalizált rendszerben történő dolgozatjavítás előnyeit, azonban 

egyértelmű, hogy a rendszer hátrányosan érinti a román nyelv és irodalom érettségi vizsgán, a 

hatalmas erőfeszítés ellenére is gyengébben teljesítő magyar tagozatos diákokat. A korábban 

néhány megyében letesztelt rendszert az őszi pótérettségin vezették be országosan. Már akkor 

kiütközött, hogy Kovászna és Hargita megyékben a román megmérettetésen hátrányosan érinti 

a diákokat. A probléma az, hogy a javító tanár nem tudhatja, hogy a gyerek magyar tagozaton 

tanult, a teljesítményét egy kalap alá veszi a román anyanyelvű diákokéval, és értelemszerűen 

lepontozza. Erre figyelni kell, fel kell készíteni ezekre a helyzetekre a javító tanárokat, szögezte 

le a Maszol megkeresésére Szabó Ödön parlamenti képviselő, az RMDSZ oktatási 

szakpolitikusa. 

 

„Házhoz mennek a programok” – Szombaton kezdődnek a Hunyad Megyei 

Magyar Napok 
2023. szeptember 15. – maszol.ro 

Szeptember 16. és 24. között zajlik idén a 14. Hunyad Megyei Magyar Napok 

rendezvénysorozata, amelynek részeként Déván, Vajdahunyadon, Petrozsényban, Bácsiban, 

Brádon, Lupényban, Petrillán, Csernakeresztúron és Lozsádon is különböző programokon 
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vehet részt a helyi magyarság. Winkler Gyula európai parlamenti képviselő, az RMDSZ Hunyad 

megyei elnöke a Maszolnak elmondta, különféle előadásokkal, ifjúsági rendezvényekkel, 

koncertekkel és kulináris fesztivállal várják az érdeklődőket. Hozzátette, a Hunyad Megyei 

Magyar Napokat az teszi különlegessé, hogy nem egy településen szervezik meg, hanem a 

megye olyan helyszínein, ahol magyarok is laknak. Rámutatott, ez az elgondolás már a 

kezdetektől jelen volt, a cél pedig az, hogy ne a kisebb települések lakói utazzanak a rendezvény 

idejére a megyeszékhelyre, hanem a magyar napok programjai „menjenek házhoz”, legalább 

egy előadással vagy néptánc fellépéssel. 

 

Borboly Csaba és Tánczos Barna is üzent a csíki csata után 
2023. szeptember 15. – maszol.ro 

Megköszönte a támogatást az RMDSZ csíki területi szervezetének elnökségéért folytatott 

megméretés vesztese, Tánczos Barna. Az újraválasztott Borboly Csaba is a közösségi oldalon 

reagált a történtekre. „Megerősödve folytatom a munkát az RMDSZ Csík Területi 

Szervezetének elnökeként. A következő időszakban is végeznünk kell a dolgunkat: teljes 

felelősségünkkel képviselni Csík-térség egészét. Sok a munka a jövőre nézve, ezt csak 

csapatmunkával, együttes erővel tudjuk végezni. Az elmúlt hét eseményei, találkozásai és 

beszélgetései nagyon sok tanulsággal szolgáltak. Igyekszem építkezni ezekből és javítani, 

változtatni ott, ahol erre szükség van. Köszönöm a megfogalmazott kritikákat! Azt gondolom, 

hogy építő kritikát az ember azok felé fogalmaz meg, aki irányába elvárásai vannak és hisz 

abban, hogy ezeknek eleget is tud tenni. A csapat az EGY kell legyen! Bízom benne, hogy a most 

meggyengült kötést újra erőssé tudjuk tenni. Ez munka lesz, hogy megerősítsük a szervezetet, 

ebben számítok mindenki segítségére" - írta Borboly. Hozzátette: a csíki emberek erőteljes 

bevonásával fogják alakítani a helyi politikát, hogy az eddigi elért sikereket meg tudják tartani.  

 

Vásár és gazdasági fórum nyílt Székelyudvarhelyen  
2023. szeptember 15. – szekelyhon.ro 

Harmincadik alkalommal nyitotta meg kapuit Székelyudvarhelyen az Őszi Vásár, a régió 

legnagyobb gazdaságfejlesztéssel kapcsolatos rendezvénye. Az esemény célja egyebek mellett 

az üzleti kapcsolatok megteremtése, a találkozás, a bizalomépítés és az üzletkötés, de a 

szórakozni vágyók számára is lesznek programok. A jubiláló esemény fővédnökévé Magyar 

Leventét, az anyaországi külgazdasági és külügyminisztérium miniszter-helyettesét kérték fel 

– folyatta Orosz-Pál Levente, majd felolvasta a tisztségviselő levelét. Ebben Magyar Levente 

kijelenti, hogy a Kárpát-medencei magyarság megmaradásának zálogát a közösségek jelentik. 

Tóth László, Magyarország Csíkszeredai Főkonzulátusának főkonzulja szerint az elmúlt 

harminc év talán legfontosabb időszaka az utóbbi évtized, hiszen az a nemzetegyesítés 

időszaka, ami rég nem látott prosperálást eredményezett a külhoni területeken. Szerinte 

különösen nagy elismerés illeti az Őszi Vásárt, amely a sokszor válságos időszakokban is 

fennmaradt, és évről évre a térség meghatározó gazdasági eseménye.  
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Jobban szeretjük őket külön-külön, mint együtt – Antal Árpád az AUR ellen 

indítandó esetleges szövetségről  
2023. szeptember 15. – szekelyhon.ro 

Antal Árpád, Sepsiszentgyörgy polgármestere sajtótájékoztatón fejtette ki véleményét az ún. 

Demokratikus Blokk, azaz a szociáldemokraták és a liberálisok által meglebegtetett 

szövetségének a jövő évi választásokon való indulásáról, mellyel a szélsőséges AUR-ral 

szemben kívánnak erőt felmutatni. „Ezzel csak az AUR nyerne” – osztotta meg álláspontját az 

alakulatról. „Az hogy a szociáldemokrata és a nemzeti liberális párt megállapodik arról, hogy 

együtt kormányoznak majd, az a világ legtermészetesebb dolga, főleg akkor, ha nem sok más 

alternatíva létezik, hiszen abból főzünk, amink van” – mondta Antal, aki ugyanakkor 

természetellenesnek tartja, hogy az említett két párt már a választásokon szövetségben, egy 

listán induljon. Külön-külön indulásukat, mely után esetleg koalícióra lépnének, viszont 

elfogadhatónak és szerencsésnek tartaná.  

 

Két hetet adtak a Roșca-örökösök a kolozsvári Bánffy-palota háromnegyedének 

átadására 
2023. szeptember 16. – MTI, Krónika 

A kolozsvári Bánffy-palota mintegy háromnegyed részének átadását kérték az épületben 

működő Kolozsvári Művészeti Múzeumtól Nicolae Roșca vállalkozó örökösei – írta szombaton 

a kolozsvári Szabadság napilap. A nagyszebeni vállalkozó örökösei 2019-ben jogerős bírósági 

ítélettel szerezték meg a Kolozsvár főterén álló értékes műemlék mintegy háromnegyedének 

tulajdonjogát. A napokban átiratban szólították fel a múzeum vezetőségét, hogy két héten belül 

adja át az őket megillető részt – nyilatkozta a lapnak Lucian Nastasă-Kovács múzeumigazgató. 

A történész közösségi oldalán keserű hangvételű bejegyzésben számolt be a történtekről, 

melyben felrótta a hatóságoknak – köztük a Kolozs megyei önkormányzatnak, melynek 

fennhatósága alá a múzeum tartozik –, hogy nem tettek meg mindent az emblematikus épület 

megtartásáért. Szerinte lehetőség lett volna perújrafelvételre, de az illetékesek nem éltek vele. 

 

Kelemen Hunor a bethlenszentmiklósi szórványmagyarság ünnepén: ahonnan 

jövünk, nem elfelejthető  
2023. szeptember 16. – MTI, Krónika, maszol.ro 

A szabadság csak akkor ér valamit, „hogyha tudod, hogy honnan jössz, mire támaszkodj, miből 

táplálkozz, épp ezért nem szabad lemondani a gyökerekről, hagyományokról” – mondta 

Kelemen Hunor szombaton a Fehér megyei Bethlenszentmiklóson. Az RMDSZ elnöke a 2. 

Bethlenszentmiklósi Magyar Napokon vett részt a Fehér megyei szórványtelepülésen. Ünnepi 

beszédében rámutatott, hogy a rendezvény megerősíti az itteni magyar közösséget. Hozzátette: 

közösségről beszél, nem egyének halmazáról, mivel a közösség több annál. A többletet a múlt, 

a történelem, a hagyomány, a nyelv, a kultúra, a kereszténység, a vallás adja – sorolta a 

politikus. Ezen értékek nélkül a közösség szétesik, és széteső közösségeket látni szerte a 

világban, szerte Európában, ahol az egyének elveszítették a gyökereiket, keresik a kiutat, a 
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továbblépés lehetőségét – mondta. Az a világ, amely gyökerek nélkül szabaddá tesz, 

tulajdonképpen rabszolgává tesz. A szabadság csak akkor ér valamit, hogyha tudod, hogy 

honnan jössz, mire támaszkodj, miből táplálkozz” – figyelmeztetett Kelemen Hunor. 

 

Régi-új elnök a háromszéki RMDSZ élén 
2023. szeptember 16. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Közel 300 küldött részvételével, egyedi helyszínen, az egykori sepsiszentgyörgyi 

Dohánygyárban szervezték péntek este az RMDSZ háromszéki szervezetének „politikai 

műhelyét”, a tisztújító közgyűlést. „Ezt a választást nem lehet elrontani”, fogalmazott Kelemen 

Hunor szövetségi elnök, utalva arra, hogy az RMDSZ háromszéki szervezet elnöki tisztségére 

egyedül Tamás Sándor pályázott, aki 15 éve vezeti a területi szervezetet. Elrontani valóban nem 

lehetett, így szépséghibának tekinthető, hogy a jelen lévő 274 küldöttből 272-en szavaztak 

bizalmat Tamás Sándornak, mindössze ketten szavaztak ellene. A következő négy esztendőben 

a megyei tanácselnöki tisztséget is viselő elöljáró vezeti a háromszéki RMDSZ-t, aki szerint „az 

összhang megteremtése a kulcsa minden eddigi és eljövendő sikernek. Ez Háromszék 

sikerének titka is.” 

 

Visszaállítják a város neves magyar főorvosa elveszettnek hitt mellszobrát 

Aradon  
2023. szeptember 17. – Krónika 

Visszakerül köztérre Darányi János főorvos mellszobra Aradon. Az 1934-ben ledöntött, 

elveszettnek hitt alkotásra a felújítás alatt álló helyi múzeumkomplexum raktárában 

bukkantak rá. Andó András, az Arad Megyei Tanács ügyvezető igazgatója Facebook-oldalán 

közölte, a jelenlegi gyerekparkban 1900-ban felállított, 34 éven át ott álló, Tóth András által 

megalkotott bronz mellszobrot visszaállítják. Andó András beszámolója szerint a visszaállítás 

Péró Tamás Károly RMDSZ-es megyei tanácsos közbenjárásának, Iustin Cionca megyei 

tanácselnök nyitottságának, illetve a múzeumvezetés munkájának köszönhető. 

 

Idén új helyszínnel és programokkal bővült a Torockószentgyörgyi Gazdanap 
2023. szeptember 17. – maszol.ro 

A hagyományteremtő szándékkal megrendezett harmadik találkozó célja a betakarítás és a jól 

elvégzett nyári mezei munkák megünneplése volt. A kiváló hangulatú, tartalmas rendezvény 

szervezésébe idén, a Romániai Magyar Gazdák Egyesülete, a Pro Agricultura Egyesület és a 

Szilas Egyesület mellett a Duna-Ház is bekapcsolódott.  A hasznos ismereteket nyújtó 

előadásokon szó volt a gyümölcsfák metszéséről, a mezőgazdaság és a kertészkedés fortélyairól 

és néhány technikát a gyakorlatban is bemutattak a szakemberek. A program támogatói a 

Bethlen Gábor Alap, az RMDSZ, valamint, egyenlő arányban a helyi és a megyei 

önkormányzatok voltak, természetesen a helyi gazdák is érdemben hozzájárultak a rendezvény 

sikeres megvalósulásához. 
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A Budai krónika Nagyváradon 
2023. szeptember 17. – Bihari Napló 

Az első Magyarországon nyomtatott könyv, a Budai krónika kiadásának 550. évfordulóját 2023 

pünkösd vigíliáján ünnepelték. A jubileum alkalmából az Országos Széchényi Könyvtár újra 

megjelentette a művet, amelyet szeptemberben egy tíznapos körút keretében mutatott be a 

határon túli magyar közösség és minden érdeklődő számára. A turné utolsó állomásaként, 

Magyarország Kolozsvári Főkonzulátusának támogatásával szombaton érkezett Nagyváradra a 

krónika, melynek ünnepélyes bemutatóját a római katolikus püspöki palota dísztermében 

tartották. A kiadvány egy-egy példányát Böcskei László római katolikus megyés püspök és 

Wagner Erik, Bogdán Szabolcs János református püspök titkára vették át. 

        
Fico: Nagyra értékelem, ahogy Orbán a magyar nemzeti érdekekért harcol 
2023. szeptember 15. – Mandiner 

A szlovák politikus szerint nevetséges egy másik országot azért kritizálni, mert demokratikus 

módon hoz törvényeket. A Konzervatívny denník Postoj szlovák lap Robert Ficóval, a Smer 

elnökével készített interjút, amelyben a magyar miniszterelnökről is szó volt. „Orbán esetében 

hangosan kimondom: azt teszi, amit a választások előtt ígért a választóinak, óriási támogatást 

kapott, és teljesíti a választási programját. Nevetséges egy másik országot azért kritizálni, mert 

demokratikus módon hoz törvényeket. Nagyra értékelem, ahogy Orbán a magyar nemzeti 

érdekekért harcol. Az általa alkalmazott technikát tekintve más országok számára is érdemes 

lehet megfigyelni” – mondta Robert Fico. 

 

Magyarok nagy Istene, Légy népeddel, hű népeddel, Jó népeddel, légy vele! – 

Petőfi-emléktáblát avattak Galántán 
2023. szeptember 15. – ma7.sk, felvidek.ma  

Petőfi-emléktáblát avattak Galántán, a Csemadok székháznál. Az Ahogyan Petőfi szeretett 

panelkiállítás megnyitójával egybekötött emléktábla- avatás a Csemadok és a Szövetség 

jóvoltából valósult meg. Petőfi méltó példaképe a világ összmagyarságának, a közelgő 

parlamenti választásokkal kapcsolatban a felvidéki magyarságnak is forradalmat kell 

kirobbantania. Méltó rendezvényre gyűlt össze a mátyusföldi magyarság a galántai Csemadok 

székház udvarában. Oriskó Norbert újságíró kezdeményezésére ugyanis sikerült 

adományokból összegyűjteni az anyagi forrást egy Petőfi emléktáblára. A galántai magyarok a 

Csemadok és a Szövetség párt szervezésének és hozzájárulásainak köszönhetően gazdagabbak 

lettek egy emlékművel. A fő adományozó Tarjányi József volt, a domborművet  a kilencvenéves 

erdélyi művész, Hunyadi László készítette el. Az avatás során kiderült, a közeljövőben egy 

újabb emlékmű készül felavatásra, a Szövetségnek és a párt elnökének, Forró Krisztiánnak 

jóvoltából nemsokára Kodálynak állítanak egy újabb mementót. 
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Rétvári Bence: Jó esély van arra, hogy a magyarság képviseltesse magát a szlovák 

törvényhozásban 
2023. szeptember 15. – ma7.sk 

Szeptember 11-e és 17-e között kerül sor Ipolyságon a Honti Kulturális Napok elnevezésű 

rendezvényre. A rendezvény hivatalos megnyitójára pénteken került sor. Amint arról korábban 

már beszámoltunk, az immár 41. alkalommal megvalósuló programsorozat keretei között 

koncertet ad az Esszencia, de fellép Korpás Éva, a Húros Banda és a Sendergő Néptáncegyüttes, 

a Kiss Zenészek, az Apostol, Adam Ďurica, a Parno Graszt, a Band of Streets, a Beatles-dalokat 

játszó The Backwards, az Első Emelet, a Kmeťo Band, valamint Bogányi Gergely 

zongoraművész is. Az ingyenes programokat felvonultató rendezvény ünnepi megnyitóján a 

belügyminisztérium államtitkára, Rétvári Bence is részt vett. „Milí priatelia, srdečne vás vítam” 

– kezdte köszöntőjét, majd hangsúlyozta, hogy a kultúra megélése meg tudja erősíteni az 

emberek önazonosságát, s a békés együttélésnek éppen ez a legfontosabb és legjobb módja. 

 

Patria Díjjal ismerték el Kovács László tanár munkásságát 
2023. szeptember 15. – ma7.sk 

A díjátadóra a szlovákiai magyar helytörténészek huszonhatodik országos találkozóján került 

sor, hagyományosan Udvardon. A Mérföldkövek XXVI. találkozó az idén is az udvardi 

kitelepítettek emlékművénél vette kezdetét. Farkas Tibor Udvard alpolgármestere, a Szövetség 

helyi szervezetének elnöke kifejtette, a kitelepítésekkel mindenütt a legmagyarabb, a 

legkompaktabb közösségeket igyekeztek szétrombolni, így az udvardiak az elsők között 

kerültek kitelepítésre. Nehéz meghatározni a pontos számot, de úgy 800 körüli a kitelepítettek 

száma. Ennek ellenére úgy látom, érik a szlovák-magyar kiegyezés realitása. Szükség van arra, 

hogy közösségünk a parlamentben is képviseltesse magát, hogy ott el tudjuk mondani, várunk 

arra, hogy közös szénánk rendbe legyen rakva – mondta el Farkas Tibor. 

 

Nagyköveti látogatás Ipolyságon 
2023. szeptember 15. – felvidek.ma  

Dr. Balogh Csaba, Magyarország rendkívüli és meghatalmazott nagykövete szeptember 14-én, 

csütörtökön látogatást tett Ipolyságon. A nap folyamán a város vezetőjével tárgyalt, s magyar 

tanintézményt is felkeresett. A délelőtt folyamán a városháza esketőtermében átadta Csáky 

Károly néprajztudósnak, nyugalmazott pedagógusnak a Magyar Érdemrend Lovagkeresztje 

kitüntetést. A nagykövet úr a látogatást során egyeztetett Zachar Pál polgármesterrel. A város 

első embere portálunknak elmondta: a látogatás elsősorban protokolláris alkalom volt. Ám a 

díjátadás mellett közéleti témákról is beszéltek. Véleménycsere és a közéleti viszonyaink 

elemzése jellemezte a találkozót. Szóba került természetesen az alig pár hét múlva esedékes 

parlamenti választás is. „Fontos, hogy a szeptember 30-ai választásokon szerezzünk magyar 

képviseletet a parlamentben” – szögezte le Zachar Pál. 
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Bárdos Gyula: csak akkor tudunk labdába rúgni, ha ott vagyunk a pályán 
2023. szeptember 15. – felvidek.ma  

A Csemadok elnöke szerint ideje volna végre kiszellőztetni a politikában, ezt a minap történt 

volt miniszterelnöki–belügyminiszteri pankráció is jól mutatja. Ebben pedig komoly szerepe 

lehet a magyar pártnak, ha bizalmat kap választóitól. Parlamenti választásokról, az összefogás 

erejéről is faggattuk Bárdos Gyulát, akitől azt is megkérdeztük, indul-e a jövő évi 

államfőválasztáson… „Káosz, rendetlenség, fejetlenség és bunkóság – a szó legszorosabb 

értelmében, mert máshogy aligha értelmezhető már, amikor egy volt miniszterelnök és egy volt 

belügyminiszter vitája tettlegességig fajul, amikor egykori vezető politikusok a legalpáribb 

módon nyilvánulnak meg egymással szemben. A korábbi belügyminiszter – ahogy én látom – 

nem véletlenül ment oda, jól tudta, hogy ez egy ragyogó lehetőség, amiből majd hírt lehet 

csinálni. Szemmel láthatóan nagyon ügyelt arra, hogy ő maga ne üssön – más elvégezte helyette 

ezt a piszkos munkát.  De az, amit Igor Matovič és amit Robert Kalinák művelt, no meg a smeres 

képviselőjelölt ökölvívót is meghazudtoló jobbegyenese pontosan megmutatja, hogy jelenleg 

Szlovákia, a szlovákiai politikai élet, a Szlovákiában zajló események hol tartanak. Ez a 

mélypont. Lesz mit csinálniuk a következő időszakban a parlamentbe került politikusoknak és 

a kormánynak, hogy legalább egy kicsit normálisabbá tegyék a közéletet." – emelte ki Bárdos.  

 

Orosz Örs: A déli és keleti járások fejlesztése a prioritásunk 
2023. szeptember 16. – ma7.sk 

Orosz Örs, a Szövetség választási listájának és Zdenko Čambal, az SNS listájának hatodik 

helyezettje volt a TA3 választások előtti vitaműsorának péntek esti vendége.  Orosz a vita elején 

magyarul is köszöntötte a tévénézőket. A műsorvezető kezdésként kiemelte, a választási 

kampány egyik pozitívuma, hogy a magyar kártyát nem húzta elő egyik párt sem. Orosz 

elmondta, hogy ugyan így van, de egy évvel ezelőtt az SaS politikusai a magyarországi 

szervezetek ingatlanvásárlásai kapcsán próbáltak nemzeti ellentéteket gerjeszteni. A Szövetség 

politikusa arra is kitért, hogy a jelenben a magyar nemzet büszke képviselője és a szlovák 

nemzet büszke képviselője együttműködésre van ítélve. A szlovák műemlékek kapcsán pedig 

elmondta, az országban 17 ezer van belőlük, s ha tízet ebből megvásárolnak magyarországi 

kötődésű szervezetek, az óriási gondot jelent Szlovákiában, de az már korántsem ekkora 

probléma, ha az értékes szántóföldeket tömegesen adják el dán és más nemzetiségű 

vállalatoknak. Egyúttal kiemelte azokat a példákat, ahol magyarországi alapítvány vásárolt 

műemlékeket, s tették ezt olyan céllal, hogy azokat felújítsák, vagy akár kutatásokat 

végezzenek. Orosz szerint hiánypótló befektetésekről és tevékenységről van szó, amit a Szlovák 

Nemzeti Párt alelnöke, vagyis vitapartnere is elismert. 

 

A régiókra figyelni kell parlamenti szinten is 
2023. szeptember 16. – ma7.sk 

Önkormányzatok, gazdaság, környezetvédelem – ezen a három területen is van mit fejlődniük 

a magyarlakta járásoknak Szlovákiában. Miért hiányzik ehhez az országos politikai akarat, és 

mit tehetünk azért, hogy a jövőben ez másként legyen? Erről kérdeztük Csenger Tibort, Nyitra 
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megye alelnökét, Nagy József volt környezetvédelmi minisztert és Iván Tamást, a Szlovákiai 

Magyar Vállalkozók Szövetségének elnökét. „A 2020-as választások előtt a megyei és a helyi 

önkormányzatok kiegyenlített költségvetéssel működhettek, majd jött a koronavírus-járvány, 

később a háború, s a mindenkori kormány válasza e válságokra ad hoc jellegű volt, amely nem 

segített az önkormányzatoknak és a régióknak. Úgy látom, hogy országos szinten hiányzik egy 

átfogó, hosszabb időszakra szóló gazdasági, szociális fejlesztési terv. Ehelyett a kormányok 

legfeljebb négy évre szóló tervezeteket készítenek, de ezek nem tudnak érdemi változást hozni 

a lemaradó régiókba, amelyeknek hatványozottan fontos lenne a hosszabb távú tervezés, mert 

csak az ilyen fejlesztések képesek lényegi előrelépést hozni. Az elmúlt években pedig még az 

önkormányzatok forrásait is csökkentették, miközben a feladataik csak szaporodtak. Ebben a 

helyzetben leginkább saját költségvetésükre és az EU-s forrásokra hagyatkozhattak, de 

hozzáteszem, az uniós pénzek lehívásában is óriási a lemaradásunk. Úgy tűnik, az összegek 

jelentős részét nem sikerül felhasználni, és ebben nagy a kormány felelőssége.” - emelte ki 

Csenger Tibor 

 

Gyimesi György: a Szövetségnek kormányra kell kerülnie! 
2023. szeptember 16. – ma7.sk, felvidek.ma  

A Szövetségnek nem elég bejutnia a pozsonyi parlamentbe, kormányra kell kerülnie ahhoz, 

hogy megoldja a szlovákiai magyarokat legjobban sújtó problémákat - mondta Gyimesi György, 

a Szövetség egyik képviselőjelöltje pénteken az M1 aktuális csatornán. Gyimesi György, aki 

áprilisban lépett ki a parlament Egyszerű Emberek és Független Személyiségek (OLaNO) 

frakciójából, a szlovák képviselőcsoportban elért sikerek közé sorolta a Cemadok állami 

támogatását, a nyelvtörvény módosítását, illetve a kulturális alap költségvetésének növelését. 

Ugyanakkor nem sikerült megoldani a szlovákiai magyarokat legjobban sújtó gondokat, nem 

volt válasz a drágulásra, a beruházások elmaradására, az állampolgársági törvény 

módosítására - mondta. 

 

Szövetség: Meg kell győzni a szkeptikusokat! 
2023. szeptember 16. – ma7.sk 

Galántán, a Csemadok ház és a Pázmány Péter Alapítvány székház közös udvarán gyűltek össze 

a Szövetség párt képviselői, hogy családias hangulatban bemutatkozzanak a mátyusföldi 

közönségnek. A legjobb stratégia a választáskor az, ha a biztos szavazótábor igyekszik 

meggyőzni a szkeptikusokat, és a magyar párt stabilitására hívja fel a figyelmet. Egy lépéssel 

előrehaladt a mátyusföldi magyarság a nemzetiségi kultúra ápolásában. A galántai Csemadok 

székháznál Petőfi emléktáblát avattak. Az emléktábla felállítását és elkészítését a Szövetség 

párt politikusai is támogatták, a közeljövőben egy Kodály emlékmű is felavatásra kerül a párt 

és annak elnöke, Forró Krisztián jóvoltából Galántán. Az emlékműavatást követően a Szövetség 

listájának jelöltjei mutatkoztak be a mátyusföldi közönség előtt. Tudják, nem azokat az 

embereket kell meggyőzni, akik eljönnek az ilyen és hasonló rendezvényekre, és stabil 

választóknak számítanak, hanem azokat a szkeptikusokat kell jó választásra ösztönözni, 

akikben nem él már a szavazókedv, vagy nem bíznak a politikusok szavában. 
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Több ezres tömeg előtt mutatkoztak be Rimaszombatban a Szövetség jelöltjei 
2023. szeptember 17. – ma7.sk, felvidek.ma  

Több ezren szórakoztak Rimaszombat főterén a hétvégi szüreti fesztiválon, amely a Szövetség 

kampányrendezvényeként a párt regionális jelöltjeinek is bemutatkozási lehetőséget nyújtott. 

A gömöri város főterén elsőként Halász Attila rimaszombati alpolgármester, a Szövetség 

Rimaszombati járási elnöke üdvözölte az egybegyűlteket. Megköszönte a bizalmat, amit a 

legutóbbi összevont megyei és önkormányzati választások során kaptak a választópolgároktól. 

Hangsúlyozta, hogy csak a Szövetség tudja sikeresen képviselni a déli régiót és a magyarságot, 

ezért arra kért mindenkit, hogy menjen el szavazni szeptember 30-án, mert nem mindegy, hogy 

a szlovákiai politikai vonal merre fog haladni. Rámutatott, hogy a Szövetség képviselői 

stabilitást hoztak a helyi és a megyei önkormányzat működésébe, s ezeket a képviselőket 

október elsején is megtalálják majd itt helyben. Juhász Péter, Besztercebánya megye alelnöke 

felhívta rá a figyelmet, hogy a közelgő parlamenti választás semmivel sem kisebb rangú, mint 

a tavalyi helyhatósági választás, sőt a kimenetele még mélyebben belevág mindenkinek a 

húsába. „Ha azt akarjuk, hogy ne egy elfeledett régiója legyünk a szlovák térképnek, akkor itt a 

lehetőség, hogy 30-án elmenjünk nagy számban voksolni. Itt a lehetőség, hogy ez a cirkusz, ez 

a boxmeccs, ami a parlamentben zajlik megszűnjön s egy értelmes, normális politikai elit álljon 

össze, ami Önöket képviseli” – tette hozzá Juhász. 

 

Gombaszögben járt a kulturális miniszter 
2023. szeptember 17. – ma7.sk  

Látogatást tett Gombaszögben Silvia Hroncová kulturális miniszter, aki Orosz Örs 

társaságában megtekintette a nemrég megújult Andrássy-kúriát, illetve járt a pálos kolostornál 

is, amelynél épp a szaktárca által támogatott Emberek és várak projekt keretében folyik a 

munka. A miniszter végig járta az Andrássy-kúria termeit, Orosz Örs és Máté Tímea, a Szlovák 

Nemzeti Múzeum – Betléri Múzeum igazgatója társaságában megtekintette a Sine Metu 

egyesület által létrehozott múzeumot, amelybe a betléri múzeumból is kölcsönöztek kiállítási, 

berendezési tárgyakat. Ezt követően ellátogatott a szomszédos pálos kolostorhoz, ahol a 

helyreállítási munkákat a kulturális tárca Emberek és várak nevű projektje keretében végzik. 

Silvia Hroncová örömét fejezte ki, hogy ellátogatott Gombaszögbe.  

 

Karnyújtásnyira van a parlamentbe jutás 
2023. szeptember 17. – ma7.sk  

Szűk két hét maradt a szeptember 30-i előrehozott választásokig. A kampányhajrára fordulva 

a Smer növekvő előnye mellett magyar szemmel a Szövetség erősödése a legszembetűnőbb.  

Bár a közéletet aktívan szemlélők úgy érezhetik, már az ajtónkon kopogtat a voksolás 

időpontja, a politikai marketing alapszabálya szerint valójában csak szeptember elején vette 

kezdetét a kampány intenzív szakasza. Általánosságban is igaz, hogy három-négy héttel a 

voksolás időpontja előtt kell felpörgetni a kampányt, a nyári szabadságolások az idei választás 

esetében ennek indokoltságát még inkább aláhúzták. A kampányhajrá minden 

korteshadjáratban döntő jelentőségű, hiszen ebben az időszakban kell a még bizonytalan 
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választók döntését véglegesítő impulzust megadni a pártoknak, amelyet már nem ír felül egy 

következő benyomás. Vagyis a kampányhajrában egyfelől a még megszólítható, biztosan az 

urnákhoz járuló választók maximalizálása, másfelől a részvételében bizonytalan potenciális 

szavazók becsatornázása a pártok legfőbb feladata. A kampány utolsó heteinek kulcsszava 

éppen emiatt a mozgósítás. A korteshadjárat hajrájának jelentőségét húzza alá a legutóbbi, 

2020-as választás is, amely valóban a legszűkebb finisben dőlt el. Az OĽaNO győzelme, pláne 

annak mértéke ezért is maradhatott a komplett közvélemény-kutató szakma radarja alatt. 

Huszáros hajrát a politikai arénában küzdő felek részéről az idei voksolás előtt sem zárhatunk 

ki, a jelenlegi kampány dinamikája azonban jól érzékelhetően eltér a három és fél évvel 

ezelőttitől. 

 

A csapat kész, tudjuk, mit kell tenni 
2023. szeptember 17. – ma7.sk  

A felvidéki magyarság politikai képviseletének stratégiai, sőt nyugodtan mondhatjuk 

történelmi léptékű feladatai közé tartozik az anyanyelvi oktatás és kultúra megőrzése, illetve 

minőségi változásuk szakadatlan elősegítése. A szeptember végi parlamenti választások előtt 

az idevágó legfontosabb célkitűzéseiről kérdeztük a Szövetség párt szakértőit, megyei 

képviselőket, Andruskó Imrét, a komáromi Selye János Gimnázium igazgatóját, Menyhárt 

Józsefet, az Országos Oktatási és Ifjúsági Intézet munkatársát, valamint Orosz Örsöt, a Sine 

Metu Egyesület elnökét. „Jelenleg is zajlik az új oktatási reform, a kurikuláris – háromciklusos 

rendszer kiépítése, amely szintén számos olyan kérdést vet fel, ami a mi közösségünk 

oktatásügyével kapcsolatos. A lényeg viszont, hogy ezeket a folyamatokat magunk 

irányíthassuk, s ekkor ismét elérünk az oktatási autonómia, az önrendelkezés 

szükségességéhez. Ez nem azt jelenti, hogy a szlovákságnak ne lennének problémái, viszont a 

mi közösségünk specifikus helyzetben van, hiszen, ha csak a kisiskolák megszűnését nézzük, 

mi nem mondhatjuk azt, főleg a szórványvidéken, hogy ha bezár egy iskola, akkor a kisdiákok 

majd a szomszéd településen folytatják – mert ott már csak szlovák iskola van - emelte ki 

Menyhárt.  

 

Gyimesi György: Bízom a közösség erejében 
2023. szeptember 17. – ma7.sk  

A párkányiak a Csemadok szervezésében találkozhattak szombat este Gyimesi Györggyel és 

Iván Tamással a Csemadok-házban. „Mi politikusok eszköz vagyunk, az önök hangja" – kezdte 

beszédét Gyimesi. Kiemelte, önbizalom, bátorság, tettrekészség – e három tulajdonságnak kell 

jellemeznie nemcsak a politikusokat, de az egész felvidéki közösséget. Elmondta, nem elég 

bekerülni a parlamentbe, a kormányba is be kell bekerülni, mert lehet nagyot mondani 

ellenzékből, felelősség nélkül, de tenni a magyar közösségért csakis a hatalomból lehet. A 

biztonságról elmondta, nem szidni kell Magyarországot, hanem segíteni, odaküldeni a 

katonákat, mert ezzel magunkon is segítünk. Magyarország az egyetlen ország Európában, 

amelyik próbál valamit tenni a migránsáradat megállítására. 
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„Amikor a szlovák pártok négyévente magyarul szólítanak meg minket a 

választás előtt, azért lássuk be, kevés!” 
2023. szeptember 18. – felvidek.ma  

Őry Péter nevét a felvidéki magyarok körében sokan ismerik. Ambiciózus polgármester 

Csallóközcsütörökben, a szülőfalujában, ám azt talán kevesebben tudják, hogy az Együttélés 

politikai mozgalomban Duray Miklós mellett már az 1990-es években, fiatalként ismerkedett a 

politikával. Alapító elnöke a Pro Civis Polgári Társulásnak, elkötelezett harcosa a 

nyelvhasználati jogoknak, az önkormányzatiság fejlesztésének. Fontos számára a családja, a 

közössége, a szülőföldje. A Szövetség listáján a 17. helyről indul. „A Pozsony fővárosi 

önkormányzat ugyanazokkal a feladatokkal rendelkezik, mint bármelyik gömöri, nógrádi, 

bodrogközi vagy csallóközi, csilizközi település. Míg utóbbiak 320-370 euró/fő összeggel 

gazdálkodnak, addig a pozsonyi 600 euró/fő összeggel. Miközben az üzemanyag, az energia 

mindenkinek ugyanannyiba kerül. Az egyenrangú nyelvhasználat kérdésénél nem a hivatali 

nyelvhasználatot emelném ki, hanem egy olyan esetet, mint amikor az enyhén sokkos 

állapotban lévő, megoldást kereső, idősebb személy segítségre szorul és betelefonál a 

mentőszolgálathoz, ahol a vonal túlsó végén olyan személy ül, aki nem tud magyarul, s ez ebben 

a helyzetben komoly problémát okoz. Szakemberek véleménye szerint krízishelyzetben a 

segélykérőnek sokkal könnyebb elmondani az anyanyelvén, magyarul, hogy mi a problémája, 

még akkor is, ha kitűnően beszél szlovákul. Ezek is a mindennapi élet részei." – emelte ki Őry.  

    
Magyar Levente: Magyarország határozottan kiáll Szerbia EU-s csatlakozása 

mellett 
2023. szeptember 16. – MTI, hirado.hu, Index.hu, 24.hu 

Le kell bontani a Magyarország és Szerbia közötti fizikai határokat az emberek közötti 

kapcsolatépítés, a közös gazdasági rendszer kiépítése, a forgalom egyszerűsítése és az 

előrelépés megkönnyítése érdekében - hangsúlyozta Magyar Levente, a Külgazdasági és 

Külügyminisztérium parlamenti államtitkára pénteken a vajdasági Topolyán. Mint mondta: az 

utóbbi időszakban a két nép és a két ország között baráti és szövetségesi viszony épült ki, 

köszönhetően Pásztor Istvánnak, a Vajdasági Magyar Szövetség elnökének, Orbán Viktor 

miniszterelnöknek, valamint Aleksandar Vucic szerb köztársasági elnöknek. Ezt a kapcsolatot 

pedig a határok lebontása tudná még erősebbé tenni, hangsúlyozta az államtitkár utalva ezzel 

az új határátkelők létesítésére és a röszkei határátkelő mielőbbi felújítására. "Magyarország 

minden európai országnál vehemensebben és határozottabban kiáll Szerbia minél hamarabbi 

európai uniós csatlakozása mellett". 

 

A Balkán egyik legnagyobb silóparkját adták át Topolyán 
2023. szeptember 15. – Vajma.info 

A csantavéri székhelyű Gebi Kft. topolyai telephelyén ünnepelte meg fennállásának 

negyvenedik évfordulóját. A magyar kormány támogatásának köszönhetően, a Prosperitati 
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Alapítvány közvetítésével átadták az új üzemrészleget rendeltetésének. A Balkán egyik 

legnagyobb silóparkját hozták létre Topolyán. A 9 millió eurós projekt 55 százalékát a Gebi 

saját erőből finanszírozta, 45 százalékát pedig a magyar vissza nem térítendő támogatás 

formájában. Az ünnepélyes átadón jelen volt Magyar Levente, Magyarország külgazdasági és 

külügyminiszter-helyettese, valamint Pásztor István, a Vajdasági Magyar Szövetség elnöke. 

Ozsvár Tihamér, a vállalat igazgatója és egyben társtulajdonosa mondott alkalmi beszédet. 

Felidézte a ma már közel 500 alkalmazottal működő vállalat négy évtizedes történetét. 

 

Átadták a Bodor Anikó-díjat - Megkezdődtek a XXX. Vajdasági Magyar Ünnepi 

Játékok 
2023. szeptember 18. – PannonRTV 

Ökumenikus kenyéráldással, közös imádsággal és a magyar Himnusz eléneklésével kezdődött 

el a XXX. Vajdasági Magyar Ünnepi Játékok Palicson. A Vigadó dísztermében népdalének, 

citeramuzsika és zenés-verses produkciók is voltak. Ökumenikus kenyéráldással és közös 

imádsággal kezdődött a XXX. Vajdasági Magyar Ünnepi Játékok. Az igét Msgr. Fazekas Ferenc, 

a Szabadkai Egyházmegye egyházmegyei kormányzója, Harangozó László református püspök 

és Dolinszky Gábor evangélikus püspökhelyettes hirdette. Az eseményt Fremond Árpád, a 

Magyar Nemzeti Tanács elnöke nyitotta meg. 

 

Megalakulásának 25-ik évfordulóját ünnepelte a VMSZ Újvidéki Városi 

Szervezete 
2023. szeptember 17. – PannonRTV 

Ez alkalomból díszülést tartottak, amelyen díszokleveleket osztottak ki. Megalakulásának 25-

ik évfordulóját ünnepelte a Vajdasági Magyar Szövetség Újvidéki Városi Szervezete. A VMSZ 

Újvidéki Városi Szervezetének 7 helyi szervezete van és közel 630 tagot számlál. 

Megalakulásakor igen nehéz időszakot élt meg a helyi magyar közösség - hangsúlyozta 

Galambos László, aki maga is az alapítók között szerepelt. Hozzátette, akkor nagy bátorság volt 

vállalni az újvidéki magyarság érdekképviseletét. A célok változatlanok maradtak. „A célok, 

azok én úgy gondolom, hogy ma is aktuálisak. Egy, hogy az újvidéki magyar közösséget minél 

jobban bekapcsoljuk a város közéletébe, a másik, hogy a VMSZ szerepvállalása olyan legyen, 

hogy az megfeleljen a magyar közösség elvárásainak.” 

 

Megtelt népzenekedvelőkkel a magyarkanizsai Művészetek Háza 
2023. szeptember 17. – PannonRTV 

A népzene került főszerepbe Magyarkanizsán. Megszervezték a XV. Élő Népzene elnevezésű 

találkozót, valamint a magyarkanizsai Cifraszűr népdalkórus megalapításának 35. évfordulóját 

is megünnepelték. Megtelt népzenekedvelőkkel a magyarkanizsai Művészetek Háza szombat 

délután. Felléptek a környékbeli művelődési egyesületek népdalénekesi, citerásai. Az idei Élő 

Népzene programon belül a helyi Cifraszűr népdalkórus is ünnepelt. Monostori Ildikó, vezető, 

Cifraszűr népdalkórus, Magyarkanizsa: „Heti rendszerességgel találkozunk, csütörtökönként, 

nagyon baráti a légkör, beszélgetünk és utána éneklünk. Párosító népdalcsokorral készültünk.” 
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Isten gondviselő kegyelmét, szeretetének megújulását kérték az új tanévben 
2023. szeptember 17. – PannonRTV 

A bácsfeketehegyi református templomban megtartott tanévnyitó istentiszteleten a helyi iskola 

diákjai és tanárai is nagy számban részt vettek. Gyerekekkel népesült be a bácsfeketehegyi 

református templom a tanévnyitó istentiszteleten. A tanulók szavalatokkal készültek az 

alkalomra. Mint mondják, örömmel vesznek részt ezen az eseményen, hálát adnak a szép 

szünidőért, és a további sikeres tanulmányokért imádkoznak. 

 

Kukoricafesztivál volt Tordán 
2023. szeptember 17. – Vajma.info, PannonRTV 

Tordán 15. alkalommal rendezték meg a Kukoricafesztivált, amely immár három napig tartott. 

Ma reggel horgászversennyel zárult a rendezvénysorozat. A Kukoricafesztivál első napján 

koncertekkel szórakoztatták a vendégeket, a sztárvendég a magyarországi Ismerős Arcok 

együttes volt, de előtte fellépett az udvarnoki Gúth Emília, utána pedig a törökbecsei Playboys 

együttes is bemutatkozott. Az ifjúsági klubban is szerveztek bulit, ott neves DJ-ek szolgáltatták 

a zenét. 

 

Vajdaság számos pontjáról érkeztek ministránsok Monostorszegre 
2023. szeptember 16. – PannonRTV 

A mintegy száz fiatal egész napos program keretében szentmisén és különféle szórakoztató 

játékokon vett részt. Ministránsokkal telt meg a monostorszegi római katolikus templom 

udvara. A fiatalok többsége már több éve visszatérő résztvevő a programon, ahol a hit mellett 

a közös játék és kikapcsolódás is helyet kap. Kristijan Pelhe, ministráns, Kisbosznia: „Jól érzem 

magam itt, megtanuljuk, hogy miért fontos számunkra a templom, sok barátságot kötünk, és 

jó a többi ministránssal lenni.” 

 

Topolya: Átadták a Pro Urbe díjakat 
2023. szeptember 15. – Vajma.info 

Penovác Endre festőművész és dr. Sela Muhareb kapta a Pro Urbe díjat Topolyán. A képviselő-

testület díszülésén polgármesteri plaketteket és köszönőleveleket is kiosztottak. Szeptember 

15-e Topolya község napja. A községi képviselő-testület díszülését a színházteremben tartották 

meg, ahol átadták a Pro Urbe díjakat, Topolya község plakettjeit és a köszönőleveleket. Pro 

Urbe-díjban részesült Penovác Endre képzőművész és dr. Sela Muhareb nyugalmazott szülész-

nőgyógyász szakorvos. Polgármesteri plakettot kapott a Topolyai Művésztelep, a Coder Club, 

Vladimir Magoč, a Községi Női Fórum Nefelejcs Hagyományőrző Kézimunka Társulata, 

valamint a njegoševói Proleter Labdarúgóklub. Köszönőlevelet pedig a Kisbácska Szklerózis 

Multiplex Egyesület, a Topolyai Ebtenyésztők Egyesülete és a Topolčanka Ifjúsági Kosárlabda 

Klub. Dr. Sela Muhareb és Penovác Endre is köszönetet mondott. 
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Búcsú Árpád az Óbecsei Alapfokú Bíróság új elnöke 
2023. szeptember 15. – PannonRTV 

Ezt írta Facebook-bejegyzésében dr. Pásztor Bálint. A Vajdasági Magyar Szövetség alelnöke 

eredményes munkát kívánt neki. Mint fogalmazott ez fontos eredmény, hisz a döntés szakmai 

szempontból megkérdőjelezhetetlen, ugyanakkor a részarány javítása szempontjából is 

lényeges. 

       
„A magyar kormány eltúlozza a problémát” – ukrán újságírók beszéltek a 

kárpátaljai magyar kisebbségről az RTL-nek 
2023. szeptember 15. – Mandiner, RTL.hu 

„Ha Ukrajna nem éli túl a háborút, nem is lesznek kisebbségi ügyek, amikkel foglalkozni lehet” 

– hangoztatják az ukrán zsurnaliszták. Az RTL egy nemzetközi program keretében ukrán 

újságírókat fogadott székházában. A zsurnaliszták a magyar-ukrán kapcsolatokról beszéltek, 

valamint szóba került a média helyzete az orosz-ukrán háború árnyékában. „Nagyon érdekelt 

már minket, hogy milyen Magyarország testközelből, mert az ukránok véleménye a 

magyarokról az elmúlt másfél évben jelentősen romlott. Amikor egy háborús környezetben 

élsz, nem teszel különbséget egy nép között, és aközött, hogy milyen kijelentéseket tesz a 

kormányuk. Ez egy leegyszerűsített, de gyakran pontos módszer arra, hogy megmondjuk, ki a 

barát, és ki az ellenség” – fogalmazott Olena Removska, az ukrán közmédia munkatársa. Az 

Ukrán Rádió főszerkesztő-helyettese, Serhii Stukanov arról beszélt: „Nem igazán látunk kiutat 

a helyzetből. Orbán Ukrajnából egy diktátornak tűnhet, valaki olyannak, aki nagyon szeretne 

Putyinhoz hasonlítani”. 

 

Vidnyánszky Attila: Ukrajna mindent megtesz azért, hogy a kárpátaljai magyarság 

megszűnjön létezni 
2023. szeptember 16. – Mandiner, karpathir.com 

A színházi rendező rendkívül összetett helyzetben van, hiszen két nagyobbik fiának édesanyja 

Moszkvában színésznő, unokatestvéreik között pedig van olyan is, aki az orosz hadseregben 

harcol. Vidnyánszky Attila hosszú interjút adott a Kontextus nevű YouTube-csatornának. A 

neves rendező politikai és kulturális kérdésekről, az életéről, valamint az orosz-ukrán 

háborúról is beszélt. Vidnyánszky Attila kárpátaljai származása révén mélyen érintett a 

szomszédunkban dúló háborúban. Mint elmondta, több családtagja is van, aki egyelőre nincs 

Magyarországon; valaki Ungváron, valaki pedig Kijevben tartózkodik. A műsorban elmondta, 

hogy Kijevben tanult, és a függetlenné váló Ukrajna időszakában ő is kötött a homlokára 

szalagot és ment a Majdanra tüntetni. 
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A Kárpátaljai Magyar Líceum központi tanévnyitó ünnepsége Nagyszőlősön 
2023. szeptember 16. – Kárpátalja.ma, Karpat.in.ua, Karpataljalap.net 

Az ünnepségre 2023. szeptember 16-án a nagyszőlősi római katolikus templomban került sor. 

A Kárpátaljai Magyar Líceumot a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola alapította. A 

vendégek üdvözletét követően a jelenlévők elénekelték a nemzeti imádságot, majd egyperces 

néma csenddel adóztak a háborúban elhunyt személyek emlékének. Az ünnepséget 

ökumenikus istentisztelettel nyitották meg a történelmi egyházak képviselőinek vezetésében. 

Weinrauch Márió római katolikus atya, Molnár Lóránt református tiszteletes, valamint Szokol 

Agusztin görögkatolikus káplán az ige fényében a legjobb kívánságaikat tolmácsolták a 

diákoknak, a szüleiknek, a líceum kollektívájának. 

 

Elsős lettem! – folytatódik a KárpátHáz programja a Bereg- vidéken 
2023. szeptember 16. – Karpat.in.ua 

Péter Csaba megyei képviselő, a KárpátHáz civil szervezet kuratóriumi elnöke hagyományosan 

a tanévkezdést követő napokban több száz Bereg-vidéki elsőst ajándékozott meg iskolakezdési 

csomaggal. Idén a korábbi szokástól eltérően a KárpátHáz munkatársai személyesen adták át 

az elsősüknek az írószereket tartalmazó sportzsákokat. Tóth Győző, a szervezet ügyvezetője 

kiemelte, hogy 25 intézmény 220 elsőse jutott hozzá a támogatáshoz, nemzetiségtől és oktatási 

nyelvtől függetlenül. A családok számára mindig jól jön a segítség, főként ilyenkor, emelte ki 

Debreceni Ilona a Mezővári II. Rákóczi Ferenc líceum megbízott igazgatója. Mezővári az elsők 

között került be a KárpátHáz Elsős lettem nevű programjába, de ezzel együtt több program is 

fut a településen. 

 

A 2024-es költségvetés tervezetében nem szerepelnek választási kiadások 
2023. szeptember 16. – karpataljalap.net 

A 2024-es költségvetés tervezetében nem szerepelnek a jövő évi ukrajnai választásokkal 

kapcsolatos kiadások – jelentette a korrespondent.net Jaroszlav Zseleznyak parlamenti 

képviselőre hivatkozva. A honatya emlékeztetett Telegram-csatornáján, hogy 2019-ben a 

Központi Választási Bizottság költségvetése az ukrajnai választások megtartására mintegy 

négymilliárd hrivnya volt. 

 

Ott segítünk, ahol csak tudunk 
2023. szeptember 17. – Kiszo.net 

Lapunk munkatársai segítségével jutottak el magyarországi segélyszállítmányok Kárpátaljára. 

A háború kezdete óta lapunk rendszeresen tudósít a külföldi, főleg magyarországi 

segélyszállítmányok Kárpátaljára érkezéséről.  Kiemelt figyelemmel követjük és adunk hírt a 

vidékünkön tevékenykedő segélyszervezetek munkájáról, a humanitárius segítségnyújtási 

programokról. Néhány hete azzal keresték meg szerkesztőségünket, hogy a tudósítások mellett 

vállaljunk aktívabb szerepet a segélyek célba juttatásában, hiszen ehhez adott munkatársaink 

helyismerete, a lap kapcsolatrendszere. A Kárpáti Igaz Szó fejlesztéséért civil szervezet az 

elmúlt hetekben a szerkesztőség kisbuszával három segélyszállítmány eljuttatását vállalta a 
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magyarországi felajánlóktól a kárpátaljai kedvezményezettekhez. Ott segítünk, ahol csak 

tudunk. 

 

Hangszerbemutató és rendhagyó zenés irodalomóra a Kárpátaljai Kultúrkaraván 

szervezésében 
2023. szeptember 15. – Karpat.in.ua 

A Kárpátaljai KultúrKaraván a nyár folyamán is rengeteg programmal kedveskedett a 

helyieknek, azonban az őszi hónapokra is tartogat hasonló lehetőségeket. A szervezet 

meghívásának eleget téve vidékünkre érkezett Szokolay Dongó Balázs Prima-díjas zenész és 

Fabulya Andrea versmondó, hogy több helyszínen is a magyar irodalom klasszikusaitól 

válogatott zenés produkcióval szórakoztassák a közönséget, több esetben pedig ily módon 

oktassák az iskolák tanulóit rendhagyó irodalomóra keretén belül. A program egyik helyszínéül 

a Nagydobronyi Református Líceum szolgált. 

 

A kárpátaljai születésű ukrán költő szerint rájöttek, milyen ember Orbán Viktor 
2023. szeptember 18. – Mandiner 

Andrij Ljubka szerint megváltozott a helyiek véleménye a magyar kormányfőről. Az 

Ukrajinszka Pravdának adott interjút Andrij Ljubka kárpátaljai származású költő. Elmondta, 

hogy Kárpátalján, a régióban is érzik a háború következményeit. „A városokban minden nap 

eltemetnek egy-egy katonát, és rengeteg család elvesztett valakit” – mondta. Hozzátette: 

„sosem lehet tudni, hogy a nőnek, aki melletted ül a kávézóban, hol van a férje. Vagy azt, hogy 

a melletted ülő férfi vajon szabadságra jött-e vissza”. Ljubka Orbán Viktorról szólva elmondta, 

hogy szerinte rengeteget változott a kárpátaljaiak véleménye a miniszterelnökről. Először is, 

Ljubka szerint a magyarok számára Kárpátalja sosem volt igazán fontos, majd azt találta 

mondani, hogy a régió legjobb évei a két világháború között voltak, amikor Csehszlovákiához 

tartoztak. Szerinte a kárpátaljaiak mindig némi „sértettséggel” tekintettek Magyarországra. 

 
 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2023. szeptember 15. – Kossuth Rádió 

 

Petőfi Sándor emléktáblát avattak Galántán. A Petőfi bicentenárium alkalmából megrendezett 

ünnepségen részt vett a felvidéki Szövetség párt, és a Csemadok elnöke is.   
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https://life.karpat.in.ua/?p=161641&lang=hu
https://life.karpat.in.ua/?p=161641&lang=hu
https://mandiner.hu/kulfold/2023/09/a-karpataljai-szuletesu-ukran-kolto-szerint-rajottek-milyen-ember-orban-viktor
https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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A sikeres felsőoktatási, azaz Edu-Expo után első alkalommal szerveztek Suli-Expot a 

Délvidéken a pályaválasztás előtt álló végzős diákok számára. Több, mint 800 nyolcadikos diák 

látogatott el a zentai sportcsarnokba, ahol 20 magyar nyelven is oktató vajdasági gimnázium 

és szakközépiskola mutatkozott be.  

 

10 millió forint értékű adományt juttatott el a Katolikus Karitász Kárpátaljára. Speciális 

mikobusszal és élelmiszerrel segítették a nagyszőlősi Szent Teréz Rehabilitációs Intézetet.  

 

Női Jogvédő Ügyelet indul Erdélyben, Csép Éva Andrea, az RMDSZ Maros megyei parlamenti 

képviselőjének kezdeményezésére. A projekt célja, hogy az erdélyi magyar nőknek 

anyanyelvükön adjanak tanácsot, ha jogsérelem, diszkrimináció, vagy bántalmazás éri őket - 

nyilatkozta Csép Éva Andrea. 

 

2023. pünkösd vigíliáján ünnepelte az Országos Széchényi Könyvtár az első Magyarországon 

nyomtatott könyv, a Budai krónika kiadásának 550. évfordulóját. A jubileum alkalmából a 

könyvtár újra megjelentette a művet, amelyet szeptemberben tíznapos körúton mutat be az 

erdélyi magyar közösségnek. Szatmárnémeti, Nagybánya, Kolozsvár, Marosvásárhely, 

Székelyudvarhely, Sepsiszentgyörgy, Csíkszereda, Gyulafehérvár, és Nagyvárad az erdélyi 

körút állomásai. A könyvbemutatókat követően Rózsa Dávid, az Országos Széchényi Könyvtár 

főigazgatója egy-egy példányt ad át az erdélyi történelmi egyházak vezetőinek a Budai krónika 

fakszimile kiadásából. 

 

Jules Verne sok minden előre látott, de, hogy a klimaszorongást is….?!  Nemo kapitány a 

Nautiluszon a 19. századból a 21-be hajózik. Ősbemutatóval indul az évad az Újvidéki 

Színházban. Előzetes a szombati előadásról.  

 

Története során először ötnapos lesz a Temesvári Magyar Napok rendezvénysorozat: 

szeptember 20-án a gálaműsorral kezdődik. Minden eddiginél több programból választhatnak 

az Európa kulturális fővárosába látogatók, a szervezők pedig minden eddiginél több látogatóra 

számítanak – mondta el sajtótájékoztatóján a fő szervező Várbástya Egyesület elnöke, Tamás 

Péter. 

 

Két héten át több mint hetven programot kínálnak a szervezők az idei Aradi Magyar Napokon 

az érdeklődőknek. A helyi RMDSZ, a Pro Identitas Egyesület, más civil szervezetek és a 

történelmi magyar egyházak által közösen szervezett rendezvénysorozat szeptember 22-én 

kezdődik és hagyományosan október 6-án, a nemzeti gyásznapon ér véget. Pataky Lehel Zsolt 
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összeállításából kiderül a megemlékezések programja, és hogy milyen más eseményeket 

szerveznek még Aradon a következő időszakban. 

 

 

Határok nélkül 

2023. szeptember 16. – Kossuth Rádió 

 

Egyedinek számító műemlékhelyreállítási szaktábort szerveztek (szeptember 2-ig) a bonchidai 

Bánffy-kastélyban. A résztvevők ugyanis a tanulási folyamat alatt, 2 héten át, Erdély egyik 

legjelentősebb kastélyának felújításán dolgoztak. A fénykorában erdélyi Versailles-ként 

számon tartott kastély a 16. századtól kezdve épült és a 19. század közepén nyerte el végleges 

formáját. Az épületegyüttes eredeti értékei a több évtizedes elhagyatottság miatt pusztulásnak 

indultak, egy részük el is veszett. Szaktáborában a Transylvania Trust Alapítvány a 

reménytelen romból megújuló kastélyt szeretne varázsolni. 

 

A Magyar Honvédség Rekreációs Kiképzési és Konferencia Központjában, Balatonakarattyán 

rendezték meg a Kulturális Filmek IX. Fesztiválját. A 3 napos rendezvényen Kárpát-medencei 

és a diaszpórában élő alkotók vettek részt azokkal a filmjeikkel, amelyekben olyan emberekről 

szóltak, akiknek az élete  mindnyájunk számára példaértékű. A filmfesztivál különlegessége, 

hogy az online szavazással döntőbe juttatott filmetűdöket a zsűri tagjai előzetesen külön-külön 

pontozták, majd a nyilvános vetítések után megbeszélték véleményüket az alkotókkal. A 

győztes a Nemzeti Média és Hírközlési Hatóság 1 millió Ft-os pénzdíja mellett megkapta Matl 

Péter kárpátaljai szobrászművész alkotásának, a Vereckei-hágón emelt emlékművének 

kicsinyített, gránit másolatát is. 

 

K. Debreceni Mihály és Bereczky Tamás az m1 hírcsatorna kárpátaljai tudósítói. Az Akácfa a 

sziklában című filmjük főszereplője a viski születésű Pál István ,,Szalonna” népzenész, aki a 

Magyar Állami Népi Együttes Liszt Ferenc-díjas érdemes művésze, főigazgató-helyettese. A IX. 

Kulturális Filmek Fesztiválján az Akácfa a sziklában című filmjükért az alkotók III. díjat 

kaptak. A most következő összeállításban először K. Debreceni Mihály beszél a filmről, majd a 

portréfilm rádióváltozatát hallgathatjuk meg.  

 

Augusztus 30-án, életének 94. évében elhunyt dr. Kováts Dániel irodalomtörténész, Kazinczy-

kutató, az Anyanyelvápolók Szövetségének tiszteletbeli elnökségi tagja, a tanár úr, aki 

nemzedékeket tanított, nevelt nemcsak az anyanyelv szeretetére. Az Anyanyelvápolók 

Szövetsége márciusban rendezett ünnepi délutánt Petőfi Sándor születésének 200. évfordulója 

alkalmából. Az ünnepségnek része volt Az én Petőfim című Kárpát-medencei esszépályázat 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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eredményhirdetése is. Az ünnepség után beszélgethettünk a zsűri elnökével, dr. Kováts 

Dániellel. Az akkor felvett beszélgetés részletével emlékezünk most a tanár úrra. 

 

Kárpát-medence 

2023. szeptember 17. – M1 

 

Mente FesztiváL: identitástudat erősítő kezdeményezés a Felső-Maros mentén    

A Mente fesztivál célját foglalta össze a főszervező a rendezvény nyitóeseményén. A 

kerékpártúrával mintegy jelképesen is összekötötték a Felső-Marosmente hat, jelentős 

magyarlakta települését: Marosfelfalut, Marosvécset, Holtmarost, Magyarót, Fickópatakát és 

Disznajót. 

 

Tanévkezdés Kárpátalján 

Izgatott elsősök, büszke szülők, felkészült tanárok – az Ungvári Dayka Gábor Líceumban is 

megszólalt a tanévnyitást jelző első csengő. A megyeszékhely oktatási intézménye idén közel 

500 tanulóval kezdheti meg az új tanévet és 45 kisiskolás ülhet be először az iskolapadba. A 

közel 80 éves iskola tantestülete mindig azon fáradozott, hogy a magyar nyelvű oktatás 

Ungváron minden időben magas színvonalú legyen. 

 

Búcsú Doroszló-Szentkúton a hagyományőrzés és megmaradás jegyében 

Amikor Szűz Mária a lábával megérintette a földet, azon a helyen forrás tört fel és csodatévő, 

gyógyító víz fakadt - így eredezteti a néphit a doroszlói Szentkutat, melyhez mai napig ezrek 

vándorolnak el a lelki és testi gyógyulás reményében Kisboldogasszony napján. A búcsú és a 

hozzá tartozó Szentkút a történelmi Magyarországon a Kalocsa-Bácsi Érsekség ősi hivatalos 

búcsújáró helye volt. Ma ez a kegyhely Délvidék legnagyobb zarándokhelye. Idén is megtelt a 

kegyhely és környéke, az ünnepi szentmisére tömegesen érkeztek a zarándokok egész 

Délvidékről. 

 

Magyar Kupa focitorna Farkaslakán   

1982-ben Temesváron, egyetemista fiatalok elhatározták, a gyakorlatban is megmutatják azt, 

hogy magyarok és összetartoznak, így hát focicsapatokat hoztak létre. Erdély különböző 

városaiból származtak, csapatukkal a város, vagy a régió neve alatt rúgták a bőrt. Szatmár, 

Marosvásárhely, Nagykároly, Szilágyság, Nagybánya, Nagyvárad, csíkszeredai és 

székelyudvarhelyi Góbék - velük indult a máig tartó Magyar Kupa bajnokság. 

https://mediaklikk.hu/musor/karpat-medence/

